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Con ocasión de la Conmemoración conjunta Católico ï Luterana de la Reforma 
Lund, 31 de octubre de 2016 

«Permaneced en mí, y yo en vosotros. Como el sarmiento no puede dar fruto por sí, si no 
permanece en la vid, así tampoco vosotros, si no permanecéis en mí» (Jn 15,4). 

Con corazones agradecidos 

Con esta Declaración Conjunta, expresamos gratitud gozosa a Dios por este momento de 
oración en común en la Catedral de Lund, cuando comenzamos el año en el que se 
conmemora el quinientos aniversario de la Reforma. Los cincuenta años de constante y 
fructuoso diálogo ecuménico entre Católicos y Luteranos nos ha ayudado a superar 
muchas diferencias, y ha hecho más profunda nuestra mutua comprensión y confianza. Al 
mismo tiempo, nos hemos acercado más unos a otros a través del servicio al prójimo, a 
menudo en circunstancias de sufrimiento y persecución. A través del diálogo y el testimonio 
compartido, ya no somos extraños. Más bien, hemos aprendido que lo que nos une es más 
de lo que nos divide. 

Pasar del conflicto a la comunión 

Aunque estamos agradecidos profundamente por los dones espirituales y teológicos 
recibidos a través de la Reforma, también reconocemos y lamentamos ante Cristo que 
Luteranos y Católicos hayamos dañado la unidad vivible de la Iglesia. Las diferencias 
teológicas estuvieron acompañadas por el prejuicio y por los conflictos, y la religión fue 
instrumentalizada con fines políticos. Nuestra fe común en Jesucristo y nuestro bautismo 
nos pide una conversión permanente, para que dejemos atrás los desacuerdos históricos 
y los conflictos que obstruyen el ministerio de la reconciliación. Aunque el pasado no puede 
ser cambiado, lo que se recuerda y cómo se recuerda, puede ser trasformado. Rezamos 
por la curación de nuestras heridas y de la memoria, que nublan nuestra visión recíproca. 
Rechazamos de manera enérgica todo odio y violencia, pasada y presente, especialmente 
la cometida en nombre de la religión. Hoy, escuchamos el mandamiento de Dios de dejar 

Declaració conjunta 
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de lado cualquier conflicto. Reconocemos que somos liberados por gracia para caminar 
hacia la comunión, a la que Dios nos llama constantemente. 

Nuestro compromiso para un testimonio común 

A medida que avanzamos en esos episodios de la historia que nos pesan, nos 
comprometemos a testimoniar juntos la gracia misericordiosa de Dios, hecha visible en 
Cristo crucificado y resucitado. Conscientes de que el modo en que nos relacionamos unos 
con otros da forma a nuestro testimonio del Evangelio, nos comprometemos a seguir 
creciendo en la comunión fundada en el Bautismo, mientras intentamos quitar los 

obstáculos restantes que nos impiden 
alcanzar la plena unidad. Cristo desea 
que seamos uno, para que el mundo 
crea (cf. Jn 17,21). 

Muchos miembros de nuestras 
comunidades anhelan recibir la 
Eucaristía en una mesa, como 
expresión concreta de la unidad 
plena. Sentimos el dolor de los que 
comparten su vida entera, pero no 
pueden compartir la presencia 

redentora de Dios en la mesa de la Eucaristía. Reconocemos nuestra conjunta 
responsabilidad pastoral para responder al hambre y sed espiritual de nuestro pueblo con 
el fin de ser uno en Cristo. Anhelamos que sea sanada esta herida en el Cuerpo de Cristo. 
Este es el propósito de nuestros esfuerzos ecuménicos, que deseamos que progresen, 
también con la renovación de nuestro compromiso en el diálogo teológico. 

Pedimos a Dios que Católicos y Luteranos sean capaces de testimoniar juntos el Evangelio 
de Jesucristo, invitando a la humanidad a escuchar y recibir la buena noticia de la acción 
redentora de Dios. Pedimos a Dios inspiración, impulso y fortaleza para que podamos 
seguir juntos en el servicio, defendiendo los derechos humanos y la dignidad, 
especialmente la de los pobres, trabajando por la justicia y rechazando toda forma de 
violencia. Dios nos convoca para estar cerca de todos los que anhelan dignidad, justicia, 
paz y reconciliación. Hoy, en particular, elevamos nuestras voces para que termine la 
violencia y el radicalismo, que afecta a muchos países y comunidades, y a innumerables 
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hermanos y hermanas en Cristo. Nosotros, Luteranos y Católicos, instamos a trabajar 
conjuntamente para acoger al extranjero, para socorrer las necesidades de los que son 
forzados a huir a causa de la guerra y la persecución, y para defender los derechos de los 
refugiados y de los que buscan asilo. 

Hoy más que nunca, comprendemos que nuestro servicio conjunto en este mundo debe 
extenderse a la creación de Dios, que sufre explotación y los efectos de la codicia 
insaciable. Reconocemos el derecho de las generaciones futuras a gozar de lo creado por 
Dios con todo su potencial y belleza. Rogamos por un cambio de corazón y mente que 
conduzca a una actitud amorosa y responsable en el cuidado de la creación. 

Uno en Cristo 

En esta ocasión propicia, manifestamos nuestra gratitud a nuestros hermanos y hermanas, 
representantes de las diferentes Comunidades y Asociaciones Cristianas Mundiales, que 
están presentes y quienes se unen a nosotros en oración. Al comprometernos de nuevo a 
pasar del conflicto a la comunión, lo hacemos como parte del único Cuerpo de Cristo, en 
el que estamos incorporados por el Bautismo. Invitamos a nuestros interlocutores 
ecuménicos para que nos recuerden nuestros compromisos y para animarnos. Les 
pedimos que sigan rezando por nosotros, que caminen con nosotros, que nos sostengan 
viviendo los compromisos de oración que manifestamos hoy. 

Exhortación a los Católicos y Luteranos del mundo entero 

Exhortamos a todas las comunidades y parroquias Luteranas y Católicas a que sean 
valientes, creativas, alegres y que tengan esperanza en su compromiso para continuar el 
gran itinerario que tenemos ante nosotros. En vez de los conflictos del pasado, el don de 
Dios de la unidad entre nosotros guiará la cooperación y hará más profunda nuestra 
solidaridad. Nosotros, Católicos y Luteranos, acercándonos en la fe a Cristo, rezando 
juntos, escuchándonos unos a otros, y viviendo el amor de Cristo en nuestras relaciones, 
nos abrimos al poder de Dios Trino. Fundados en Cristo y dando testimonio de él, 
renovamos nuestra determinación para ser fieles heraldos del amor infinito de Dios para 
toda la humanidad. 

[01757-ES.01] [Texto original: Inglés] 
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Jornada de Formació Permanent 
Unió de Religiosos de Catalunya ǒ Centre de Vida Religiosa i Espiritualitat  

Plaa dõUrquinaona, 11, 2n 2a (08010 Barcelona)  Tel. 93 302 43 67 sec.general@urc.cat - urc.info@gmail.com   
 

 

La Unió de Religiosos de Catalunya us anuncia la propera jornada de formació 

permanent de lôURC-CEVRE. Atès que creiem que la conferència pot ser del vostre 

interès, ens plau fer -vos arribar aquesta informació.  

« Les dones al seguici 
de Jesús: textos, 
interpretacions, 
perspectives»  

a càrrec de   

Núria Calduch i Benages   
Núria Calduch Benages (Barcelona, 1957) és religiosa de la 
congregació de les Missioneres Filles de la Sagrada 

Família de Natzaret des del 1978. Llicenciada en Filosofia i 

Lletres per la Universitat Autònoma de Barcelona. És doctora 
en Sagrada Escriptura  pel Pontifici Institut Bíblic de Roma. 

Professora ordinària dôexegesi de lôAntic Testament a la 
Pontifícia Universitat Gregoriana (2010), és considerada una autoritat en l'estudi dels llibres sapiencials de 

l'Antic Testament. Benet XVI la va nomenar experta del Sínode dels bisbes sobre la paraula de Déu  

del 2008. El Papa Francesc l'escollí per a formar part de la Pontifícia Comissió Bíblica (2014) i, 
posteriorment,  forma part dels 13 membres de la Comissió dôestudi sobre el Diaconat de la Dona  

(2016). Alguns llibres seus, publicats en catal¨ i en castell¨: ñEl perfum de l'Evangeli: Jesús es troba amb 
les donesò, ñLa Paraula celebradaò, ñNascuts per a la joia: retalls bíblicsò, ñOberts a lôesperanaò... 

 

 

 
Data : 5 de novembre  de 2016, dissabte.  
Hora : 9.45-13.30 i de 15,15-17,15 
Lloc : Salesianes - Col·legi Santa Dorotea (Passeig Sant Joan Bosco, 24 - Barcelona).  
 
Pas 1 - Inscripcions : UNIÓ DE RELIGIOSOS DE CATALUNYA . Correu electrònic: urc.info@gmail.com  

  Tot indicant  el nom i cognoms de la persones o persones participants  
                i la institució a la que pertanyen. 
 
Pas 2 - Pagament 20 ú: Ingrés o transferència bancària al número de compte de ñla Caixaò 

IBAN: ES 37 2100 3040 0622 0034 0826  

               Indiqueu el nom i el cognom de la persona  que sôhi inscriu i al costat les lletres NC 

 

 

« Les dones al seguici de Jesús: 

textos, interpretacions, perspectives » 

mailto:sec.general@urc.cat
mailto:urc.info@gmail.com
mailto:urc.info@gmail.com
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CatalunyaCristiana | Carme Munté - 16 octubre 2016 

Montserrat del Pozo, superiora general de les Missioneres Filles de la 
Sagrada Família de Natzaret 

El psicòleg nord-americà Howard Gardner, autor de la teoria de les intel.ligències múltiples, 
va ser investit doctor honoris causa per la Universitat Ramon Llull lôabril passat. Coincidint 
amb la seva vinguda a Barcelona, Gardner no va deixar escapar lôoportunitat de visitar, una 
vegada més, el Col·legi Montserrat, que reconeix com «el seu col·legi». I amb raó. La 
renovació pedagògica impulsada al centre, des dels anys noranta, és la prova fefaent que 
posar en acció la teoria de les intel·ligències múltiples no únicament és possible, sinó que 
ofereix resultats molt engrescadors. Lô¨nima de la innovaci· pedag¸gica del ColĿlegi 
Montserrat de Barcelona és Montserrat del Pozo, superiora general de les Missioneres 
Filles de la Sagrada Família de Natzaret. La seva «fama» ha traspassat fronteres i ha 
esdevingut un referent per al món educatiu català, espanyol i mundial. Explica que 
simplement es tracta de posar en pr¨ctica la pedagogia de lôamor, que consisteix a estimar 
lôalumne. I aquest llegat es remunta, ni m®s ni menys, que al segle XIX de la m¨ dels 
fundadors de la congregació: sant Josep Manyanet i la serventa de Déu Maria Encarnació 
Colomina. 
 
Als anys 90 vostè va descobrir la teoria de les intel·ligències múltiples de Howard 
Gardner. Què va suposar? 
Des de lôany 1986 ens pregunt¨vem per qu¯ els alumnes, un cop arribaven a COU, 
abandonaven les extraescolars de m¼sica, esport i art amb lôobjectiu de centrar-se només 
a aprovar i treure bona nota a la Selectivitat. Als Estats Units vam descobrir, en un primer 

çLa innovaci· m®s gran ®s estimar lôalumneè 
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moment, lôestimulaci· primerenca per als alumnes dôinfantil. Despr®s vam con¯ixer la teoria 
de les intel·ligències múltiples i vam decidir posar-la en acció a totes les etapes. 
Pedag¸gicament va ser un repte molt important que va permetre que tothom a lôaula tingu®s 
èxit, és a dir, que cap alumne no repetís, complís els mínims i que, fins i tot els que tenien 
menys motivaci·, arribessin a lôexcelĿl¯ncia. Totes les metodologies que hem impulsat a 
partir de la teoria de les intel·ligències múltiples parteixen de la base que tot alumne és 
intel·ligent i que, per tant, és capaç de tirar endavant en els estudis. El Pla Bolonya va ser 
també de gran ajuda. Tot i que només estava pensat per a la universitat, el vam aplicar al 
Batxillerat.  
 
Quins indicadors permeten parlar dô¯xit? 
 La reducci· del frac¨s escolar ®s un indicador evident, per¸ lô¯xit sobretot es constata amb 
les competències. Un alumne, per exemple, pot treure un 6 en matemàtiques però pot ser 
brillant en creativitat, emprenedoria, parlant en p¼blicé La nota t® un valor, per¸ lôaprovat 
va molt m®s enll¨ amb les compet¯ncies que adquireix lôalumne en cada mat¯ria. Per a 
nosaltres la qualitat educativa és evangelització. Creiem que si realment volem 
evangelitzar, donar oportunitats a les persones, hem de donar qualitat educativa.  

 
Aprendre a treballar sense llibres i fer-ho, en canvi, amb projectes i de forma 
cooperativa. Feia una mica de por?  
Al començament els pares ens van dir que baixava molt la qualitat dels continguts i que tot 
plegat era un desastre. Per demostrar-los lô¯xit de la proposta, vam decidir implantar el 
batxillerat internacional. El primer any ens vam posicionar amb una mitjana molt alta. Ningú 
ja no va dir que havia baixat el nivell. Nosaltres anem evolucionant dintre de lôescola en el 
camp educatiu, però els pares no. Per això és important informar-los i formar-los. És el que 
es coneix com lôEscola 3.0, en el sentit que ®s tota la comunitat educativa la que participa 
dôaquest aprenentatge. Ara ®s relativament f¨cil parlar dôinnovaci·, per¸ al curs 1993-1994, 
quan vam començar nosaltres, no era així.  
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Quins s·n els canvis fonamentals respecte de lôescola tradicional?  
El canvi fonamental ®s que lôalumne ®s el centre. Aix¸ vol dir que el professor calla, deixa 
de parlar a lôaula i el que fa ®s guiar lôalumne. Malauradament, al professor li costa molt no 
ser el centre de lôaula i tendeix a confiar poc en lôalumne. £s sorprenent veure com lôalumne 
comena a desenvolupar un seguit dôhabilitats que mai no hauries pensat, perqu¯ ho fa a 
partir dels seus propis interessos. Un altre canvi fonamental és el treball cooperatiu. En 
aquest sentit, nosaltres treballem amb grups de tres, seguint la teoria de lôaprenentatge 
cooperatiu dels germans Johnson.  
 
De quina manera lôalumne troba i segueix els seus interessos?  
Amb els projectes, que poden ser interdisciplinaris o dôuna sola mat¯ria. Tot el centre 
treballa amb projectes. Per exemple, un projecte sobre la Segona Guerra Mundial el pots 
comenar a partir dôescoltar la m¼sica que componien els jueus del camp de concentraci· 
de Terezin. A partir dôaqu² obres un camp dôinvestigaci· que va generant inter¯s entre els 
alumnes, a cadascun segons els seus interessos. Seôls obre un m·n intelĿlectual, una 

manera diferent de fer. Tot 
lôaprenentatge es viu, es pot 
transmetre, té sentit.  
 
Com conjuminen les 
teories noves de Gardner, 
Johnsoné amb les dels 
sants fundadors, del segle 
XIX?  
Sant Josep Manyanet ens 
va ensenyar a educar el cor 
i la intel·ligència. Ens ha 
ajudat molt a descobrir la 
intel·ligència emocional o 
intrapersonal. Maria 
Encarnació Colomina no 
havia tingut estudis i per 
això volia que les monges 

estudiessin. Dels fundadors hem adquirit la pedagogia dôestimar lôalumne. De fet, la 
innovaci· m®s gran ®s estimar lôalumne, perqu¯ ®s a partir de sentir-se estimat que pot 
cr®ixer. Lôalumne no ®s un recipient buit on vas abocant coneixement; al contrari, t® molt a 
aportar. Per aix¸, la complicitat entre mestre i alumne permet cr®ixer junts. A partir dôaqu² 
ens han influït molts pedagogs i psicòlegs com Jean Piaget, Maria Montessori, William 
Kilpatrick, John Dewey o Martin Seligman. Tamb® hem aplicat teories dôempresa com el 
Systems Thinking de Peter Senge o la visió de la globalització de Bela Feldman-Bianco. 
Som molt eclèctiques. Fem una mena de còctel de les diferents teories de pedagogs, 
psicòlegs, economistes i sociòlegs.  
 
Qu¯ necessita lôalumne i la societat del segle XXI?  
Sobretot una flexibilitat molt gran de manera que lôalumne no adquireixi nom®s 
coneixements, sinó una sèrie de competències que li serveixin per a la vida. Pensant en el 
futur, môimagino lôalumne de Secund¨ria treballant per projectes. I no ho far¨ en una aula, 
sin· de forma m®s lliure i ¨mplia. Lôaula ser¨, per exemple, el centre dôuna ciutat com 
Barcelona: les places i els carrers, els museus, les biblioteques. A lôescola vindran com qui 
visita el metge: per fer alguna consulta al professor. Per tant, lôaula no té futur, el que té 
futur ®s lôescola. El que cal ara ®s que la universitat i lôescola sôuneixin, avui estan massa 
separades.  
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Vostès van ser pioneres en innovació pedagògica. Com veu el fet que aquesta 
innovaci· sôhagi democratitzat?  
Nosaltres vam comenar a fer classes de formaci· al nostre professorat nou. A partir dôaqu², 
les peticions ens arribaven de tot arreu: de lôescola p¼blica i concertada, de Catalunya i 
dôEspanya, dôAm¯rica, dôIt¨liaé Ja portem gaireb® deu anys i, de resultes, hem creat el 
Natzaret Global Education. Al llarg del curs oferim diferents tipus de mòduls de formació, 
que sempre són plens: estimulació primerenca, intel·ligències múltiples, metodologies 
actives, cultura de pensament, avaluaci· i lideratge (nou dôenguany). Aix¸ ®s el que ha anat 
contaminant lôambient i ha fet veure la necessitat de la renovaci· pedag¸gica. Hem aportat 
sempre la nostra experiència, les pedagogies que nosaltres havíem implementat. Tothom 
les ha anat copiant. En aquest sentit, podem dir que hem estat pioneres. La satisfacció ha 
estat donar-ho i que el món educatiu canviés. Nosaltres sempre diem que el canvi es pot 
fer en tres anys. Cal seguir els cursos de formació i, al mateix temps, anar-los implementant 
al centre. Apostem per un canvi sistèmic de tota lôescola, per aix¸ calen tres anys.   
 
La vostra província té tretze escoles a Espanya i el Camerun. Ha estat possible 
implementar el projecte en totes? 
 Ens van criticar que era un projecte només per al Col·legi Montserrat de Barcelona, però 
sôha demostrat que també pot tenir èxit en un centre del Camerun amb 3.000 alumnes. De 
fet, els resultats encara són millors, perquè genera molta confiança per als alumnes que 
viuen en contextos de pobresa. Gairebé estic més contenta dels resultats del Camerun que 
dels dôaqu², tenint en compte el context. Actualment, ja el tenim implementat als tretze 
colĿlegis dôEspanya i el Camerun. Ara ho estem fent a Am¯rica i Indon¯sia. 
 
Any Maria Encarnació Colomina  
 El 13 de setembre passat Mons. Joan Josep Omella, 
arquebisbe de Barcelona, va clausurar la fase diocesana 
del procés de canonització de la serventa de Déu Maria 
Encarnació Colomina i Agustí, cofundadora de les 
Missioneres Filles de la Sagrada Família de Natzaret. La 
M. Montserrat del Pozo, superiora general, va agrair amb 
emotives paraules el do de tenir, a les arrels, una dona de 
fe ferma que ens obliga moralment a seguir els seus 
passos. Coincidint amb el centenari de la seva mort 
(ocorreguda a Barcelona el 27 de novembre del 1916) les 
Missioneres Filles de la Sagrada Fam²lia celebren lôAny 
Maria Encarnació Colomina. «Ha suposat una renovació 
interior important rellegir la seva vida, les seves cartes, va 
viure la fe en un moment en què la dona era poc 
valorada», constata Montserrat del Pozo, en el sentit que 
«la seva fortalesa i fe profunda són un exemple per a 
nosaltres».  
 
Escola Nova 21 
N¼ria Mir·, religiosa de les Missioneres Filles de la Sagrada Fam²lia de Natzaret, ®s lôactual 
directora del Col·legi Montserrat de Barcelona. Explica la importància de fer-se presents en 
iniciatives com Escola Nova 21 (www.escolanova21.cat), un proc®s dôinnovaci· 
pedag¸gica en qu¯ sôhan adherit 456 escoles dôarreu de Catalunya (104 de les quals s·n 
escoles cristianes) amb el suport de la Diputació de Barcelona. 
çLôEscola Nova 21 pretén impulsar una consciència de canvi», explica Núria Miró, alhora 
que reconeix la responsabilitat del ColĿlegi Montserrat dôactuar dôçinspiradorè. çHem 
dôaprofitar el fet que hi siguem presents escoles de diferent tipologiaè, constata, en el sentit 
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que «les escoles cristianes hem de ser capaces de crear espais de diàleg, de compartir i 
de fer xarxa dins del món educatiu». «La diversitat de tipologies ðafegeix Núria Miróð no 
ha de ser un problema, sinó una oportunitat. Cadascú des de la seva història, identitat i 
caràcter propi aporta el millor que té.» 
De forma complementària a Escola Nova 21, el Consell Escolar de Catalunya ha obert un 
debat participatiu entre la comunitat educativa sobre el futur de lôeducaci· a Catalunya, sota 
el nom dôAra ®s Dem¨, que vol donar resposta als principals reptes de futur del sistema 
educatiu i avanar en qualitat i equitat per afavorir lô¯xit educatiu de tot lôalumnat. 
 
Innovar en lô¨mbit de la fe 
La teoria de les intel·ligències múltiples va ser proposada el 1983 pel psicòleg nord-americà 
Howard Gardner, professor de la Universitat de Harvard. Entre les intel·ligències que 
sôenumeren nôhi ha una, la intelĿlig¯ncia intrapersonal, que t® relaci· amb el coneixement 
interior. 
«Tan bon punt comencem les classes, fem mitja hora de formació en la intel·ligència 
intrapersonal o interior», revela la directora del Col·legi Montserrat, Núria Miró. «Des 
dôinfantil fins a Batxillerat, els alumnes estan en silenci i els oferim una breu reflexi· sobre 
una temàtica concreta», afegeix. És un «moment de prospecció força seriós» al voltant 
dôunes q¿estions fonamentals: çDavant del dia que comena, quins objectius em marco? 
Què espera Déu de mi?» 
Això pel que fa al treball de la interioritat. Pel que fa a la transmissió dels continguts de la 
fe, el Col·legi Montserrat ha esdevingut també un referent en la formació de professors de 
Religió catòlica i de catequistes. 
Segons Núria Miró, la mateixa evangelització ja porta intrínsecs els elements clau de la 
renovació pedagògica: «La fe ha de ser experiencial, no es pot basar només en un 
coneixement teòric i memorístic. Ha de ser compartida en comunitat i, en la seva 
transmissió, ha de tenir en compte les intel·ligències múltiples. La fe també necessita ser 
contextualitzada i, per tant, sôha de traduir en un servei a la comunitat.» 
 

 

«Per a nosaltres la qualitat educativa és evangelització» 

«Fem una mena de còctel de les diferents teories de pedagogs, 
psicòlegs, economistes i sociòlegs» 

ζ[Ωŀǳƭŀ ƴƻ ǘŞ ŦǳǘǳǊΣ el que té futur és ƭΩŜǎŎƻƭŀη 
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Full dominical | 23 dôoctubre de 2016 
 
ENTREVISTA DANIEL CODINA 
Davant la quantitat de gent que segueix els oficis 
de Laudes i Vespres de Montserrat per ràdio i per 
internet (www.montserratcomunicacio.cat), el P. 
Daniel Codina, OSB, va pensar que «calia ajudar 
a comprendre i fer dels salms una pregària 
cristiana; no són fàcils ni per la literatura, ni per la 
teologia, ni per lôespiritualitat que respiren. Hi ha 
salms sapiencials, pregàries, salms històrics, 
salms messiànics que emanen una comprensió 
alĿleg¸rica...è. El llibre Dô¨nima a ¨nima  
(Publicacions de lôAbadia de Montserrat) çvol ser 
una ajuda en aquest sentit». 
 
Què ens diuen els salms? 
Ens parlen de la vida, de lôhome en les seves dificultats internes i externes, de la hist¸ria, 
del poble, de lôamor de D®u pel poble, dels pecats i de les esperances, de lloana i 
dôangoixa... Com diu sant Atanasi dôAntioquia, els salms s·n un mirall per a nosaltres: ens 
hi trobem reflectits. En la pregària ens veiem en el salm; no cadascú individualment sinó en 

conjunt. Tots formem part dôaquesta 
humanitat que trobem en els salms. 
Per això és tan bo pregar-los en 
comunitat: també és una manera de 
pregar els uns pels altres. 
 
És difícil interpretar els salms? 
Nôhi ha de m®s dif²cils que altres: hi 
ha un component literari, de poesia, 
que pesa molt. També la mentalitat 
de lôAntic Testament pot ser una 
dificultat afegida que cal corregir 
amb una visió cristiana. Cal 
paciència i anar-hi entrant a poc a 
poc, amb el cor obert i lô¨nima 
sensible. 
 
Què hi aporta en el llibre? 
No faig exegesi bíblica, sinó que 
intento ajudar les persones a entrar 
dins lô¨nima del salm des de la fe, de 
la sinceritat de la pregària personal i 
eclesial. Hi aporto el meu bagatge 
humà i espiritual i intento arribar a 
lô¨nima del salm. 
 
 
Òscar Bardají i Martín 

Comprendre els salms 
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Llorenç Puig SJ ens explica la seva vivència a la CG36 

 
Llorenç Puig, a la dreta, participant en un dels grups de treball de la CG36 

El 14 d'octubre, la Congregació General 36 de la Companyia de Jesús ha elegit el P. 
Arturo Sosa SJ com a nou Superior General dels jesuïtes. La celebració d'una 
Congregació General, que és el màxim òrgan de govern de la Companyia, i el procés 
d'elecció del P. General, són esdeveniments excepcionals per als jesuïtes. Hi participen 
representants d'aquest orde religiós de tot el món, que durant dies, comparteixen 
inquietuds, preocupacions, reptes, il·lusions i experiències de treball. Un intercanvi que 
definirà les prioritats de la Companyia de Jesús durant els propers anys. 
  
El jesuïta català Llorenç Puig, delegat de la Companyia de Jesús a Catalunya, és un dels 
membres de la Congregació General i ha participat en l'elecció del nou P. General. Des de 
Roma ens explica com està vivint aquesta experiència.  
  
"La meva vivència del procés d'elecció del P. General la podria resumir en dues 
paraules: confiança complerta. 
Efectivament, he pogut experimentar en primera persona que sant Ignasi i la tradició de la 
Companyia tenen una gran saviesa sobre els processos humans i de l'Esperit. I més, en 
com els dos s'interrelacionen: "l'ànima ha de disposar" perquè pugui actuar l'Esperit. Així 
és com sabem que passa en els Exercicis Espirituals. 
Doncs bé, a la Congregació General, els primers dies tot semblava molt complex: la 
diversitat cultural, d'experiències i itineraris, el fet que no hi hagués noms a priori donats ni 
destacats, un grup de persones que no es coneixien profundament i que havien de fer un 
discerniment molt profund comunitàriament... Tot això espantava, certament. Potser per 
això, uns dies abans de començar les 'murmuratio', el P. Orlando Torres deia sàviament 
als congregats: "confieu, confieu, que funciona, ja ho veureu!" 
  
Tots, tan diversos, en una única cerca 
I llavors va començar el miracle: quatre dies realment intensos de converses cara a cara, 
profundes, sinceres, per parlar d'aquest o d'aquell altre, de les seves capacitats, dels seus 
límits, de les seves qualitats... Quatre dies de gran profunditat i afecte a les persones i la 
Companyia, buscant conèixer més les persones que podrien liderar-la ... Quatre dies de 
veure que estàvem tots, tan diferents, tan diversos en tants aspectes, en una única cerca. 
Quatre dies també, de veure que aquest procés no el controlàvem nosaltres: és massa 

"Tan diferents, tan diversos en tants aspectes, en una única cerca". 
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complex, sembla que no pugui dur a bon port... i per això necessitàvem bons temps de 
pregària en comú, i també estones personals de pregària en una capella, davant el 
Santíssim... 
  
L'elecció  
I arriba el dia de l'elecció, el moment de deixar de banda la frenètica activitat dels dies 
precedents, per posar-se en mans de Déu, per invocar l'Esperit que ens ha de conduir, i 
deixar-nos portar per Ell... Missa de l'Esperit Sant al matí, i en acabar, cap a l'aula, on 
després d'una breu i aclaridora xerrada sobre les actituds del discerniment, tenim una hora 
de pregària. En silenci, a estones amb els ulls tancats, altres mirant als companys en oració 
sincera, o alguna frase 
inspiradora dels punts 
d'oració del P. D'Souza... Jo 
anava mirant a estones, he de 
dir, a les persones que veia 
que podien ser els elegits: 
com pregaven, com estaven 
davant el Senyor, disposats... 
Sant Ignasi proposa que un 
arribi a l'aula encara sense 
haver tancat del tot la decisió. 
Això també costa de creure 
que es pugui fer, ja que 
suposa una gran llibertat interior, no aferrar-se a una decisió predeterminada, sinó estar 
fins l'últim moment obert al murmuri de l'Esperit. Jo ja veia que arribaria així, amb certa 
indiferència, a aquest moment. Creia que podria ser així, confiava. 
I el més impressionant del cas és que sí, que he començat l'oració amb indiferència entre 
alguns noms que havia explorat més profundament en les murmuratio. Però a poc a poc 
ha anat guanyant pes una convicció profunda, decidida, ferma, sense dubtar ni poder 
dubtar. Calia escoltar també, com deia el P. D'Souza, la saviesa de la resta d'electors, però 
naixia inesperadament una gran seguretat. 

  
Un sentit aplaudiment 
I les votacions han fluït molt més 
del que s'esperava... Davant les 
diverses possibilitats que hi havia, i 
la varietat de persones, 
sensibilitats, itineraris, com és 
possible que s'arribi tan fàcilment a 
un sentit aplaudiment, una alegria 
compartida, una consolació 
viscuda tan àmpliament? 
Sí, calia confiança, i el Senyor l'ha 
complert. 

Tenim un nou Pare General, ja no estem orfes d'aquest que ens ha d'acompanyar i indicar 
camins de futur... La Congregació General continua, i ha de proporcionar-li un equip i 
directrius per al futur, però un cop dissolta, li encomanarem la cura i impuls per als propers 
anys. Que el mateix Esperit que ens ha convidat a elegir-lo, l'acompanyi en aquesta difícil 
tasca que s'inicia avui." 

 
Cliqueu a la franja de color  

http://jesuites.net/tan-diferents-tan-diversos-en-tants-aspectes-en-una-unica-cerca-llorenc-puig-sj-ens-explica-la-seva
http://jesuites.net/tan-diferents-tan-diversos-en-tants-aspectes-en-una-unica-cerca-llorenc-puig-sj-ens-explica-la-seva
http://jesuites.net/tan-diferents-tan-diversos-en-tants-aspectes-en-una-unica-cerca-llorenc-puig-sj-ens-explica-la-seva
http://jesuites.net/tan-diferents-tan-diversos-en-tants-aspectes-en-una-unica-cerca-llorenc-puig-sj-ens-explica-la-seva
http://jesuites.net/tan-diferents-tan-diversos-en-tants-aspectes-en-una-unica-cerca-llorenc-puig-sj-ens-explica-la-seva
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DISCURSO DEL SANTO PADRE FRANCISCO   
A LOS PARTICIPANTES EN EL CAPÍTULO GENERAL   

DE LOS AGUSTINOS RECOLETOS 

Sala Clementina | Jueves, 20 de octubre de 2016 

Queridos hermanos: 

Les doy la bienvenida y agradezco al Padre 
general las amables palabras que me ha 
dirigido en nombre de toda la familia 
Agustino-Recoleta. Y como él mismo 
decía, para este 55 Capítulo general, han 
tomado como lema una oración que sale 
de lo más íntimo del corazón de san 
Agustín: «Toda nuestra esperanza está en 
tu gran misericordia. Danos lo que mandas 
y manda lo que quieras» (Confesiones, 
10,29,40). 

Esta invocación nos conduce a 
ser hombres de esperanza, o sea con 
horizontes, capaces de poner toda nuestra 
confianza en la misericordia de Dios, 

conscientes de que somos incapaces de afrontar sólo con nuestras fuerzas los retos que 
el Señor propone. Nos sabemos pequeños e indignos; pero en Dios está nuestra seguridad 
y alegría; él jamás defrauda y él es quien por caminos misteriosos nos conduce con amor 
de Padre. 

En este Capítulo general han querido revisar y poner ante Dios la vida de la Orden, con 
sus anhelos y desafíos, para que sea él quien les dé luz y esperanza. Para buscar la 
renovación y un impulso se necesita volver a Dios, y pedirle: «Danos lo que mandas». 
Pedimos el mandamiento nuevo que Jesús nos dio: «Que os améis unos a otros; como yo 
os he amado» (Jn 13,34); es lo que nosotros le imploramos que nos dé: su amor para ser 
capaces de amar. Dios nos da de muchas maneras este amor; Dios siempre nos está 
dando este amor y se hace presente en nuestra vida. Miramos al pasado y damos gracias 
por tantos dones recibidos. Y este recorrido histórico hemos de hacerlo de la mano del 
Señor, porque él es quien nos da la clave para interpretarlo; no se trata de hacer historia 
sin más, sino descubrir la presencia del Señor en cada acontecimiento, en cada paso de la 
vida. El pasado nos ayuda a volver de nuevo al carisma y a degustarlo en toda su frescura 
y entereza. También nos da la posibilidad de subrayar las dificultades que han surgido y 
cómo han sido superadas, para poder enfrentar los retos actuales, mirándose al futuro. 
Este camino junto a Jesús se convertirá en oración de acción de gracias y en purificación 
interior. 

La memoria agradecida de su amor en nuestro pasado nos impulsa a vivir el presente con 
pasión y de manera cada vez más valiente; entonces sí podemos pedirle: «Manda lo que 
quieras». Pedir esto implica libertad de espíritu y disponibilidad. Dejarse mandar por Dios 
significa que él es el patrón de nuestra vida y no hay otro; y bien sabemos que, si Dios no 

Capítol general 
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ocupa el lugar que le corresponde, 
otros lo harán por él. Y cuando el 
Señor está en el centro de nuestra 
vida todo es posible; no cuenta ni 
el fracaso ni algún otro mal, 
porque él es quien está en el 
centro, y es él quien nos dirige. 

En este momento de modo 
especial, nos pide que seamos 
sus «creadores de comunión». 
Estamos llamados a crear, con 
nuestra presencia en medio del 
mundo, una sociedad capaz de 
reconocer la dignidad de cada 
persona y de compartir el don que 
cada uno es para el otro. Con 
nuestro testimonio de comunidad 
viva y abierta a lo que nos manda 
el Señor, a través del soplo de su 
Espíritu, podremos responder a 
las necesidades de cada persona 
con el mismo amor con el que Dios 
nos ha amado. Tantas personas 
están esperando que salgamos a su encuentro y las miremos con esa ternura que hemos 
experimentado y recibido de nuestro trato con Dios. Este es el poder que llevamos, no el 
de nuestros propios ideales y proyectos; sino la fuerza de su misericordia que trasforma y 
da vida. 

Queridos hermanos, los invito a mantener con espíritu renovado el sueño de san Agustín, 
de vivir como hermanos «con un solo corazón y una sola alma» (Regla 1, 2), que refleje el 
ideal de los primeros cristianos y sea profecía viviente de comunión en este mundo nuestro, 
para que no haya división, ni conflictos ni exclusión, sino que reine la concordia y se 
promueva el diálogo. Pongo bajo el amparo de nuestra Madre, la Virgen María, las 
intenciones y proyectos de la Orden, para que los oriente y proteja. Y no se olviden de rezar 
por mí, y trasmitan mi bendición a toda la familia Agustino-Recoleta. Muchas gracias. 

 


